
 رئيس س��ازمان ثبت اسناد و املاك كش��ور از شناسايي ۸۵۰ هزار 
ش��ركت به عنوان ش��ركت هاي صوري و كاغذي خب��ر داد و گفت: از 
قانونگذار انتظار داريم كه در اصلاح و بازنگري قانون تجارت به ويژه در 

زمينه ثبت شركت ها با جديت ورود كند. 
 رئيس سازمان ميادين ميوه و تره بار شهرداري تهران از برنامه ريزي 
چند ماهه اين سازمان براي خدمات رس��اني مطلوب تر به شهروندان 
در ايام عيد قربان خبر داد و گفت: دام هاي زن��ده در مراكز عرضه دام 
پايتخت چند روز پيش از عيد قربان قرنطينه و تحت نظر دامپزشكان 

نگهداري مي شوند. 
 س��خنگوي كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس گفت: حدود 
۳۰۰ هزار معلم بلاتكليف و به اصطلاح غير رسمي در ساختار آموزش و 
پرورش فعاليت دارند كه اين كميسيون براي استخدام و ساماندهي آنها 

برنامه هايي در دست اقدام دارد. 
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در قلب پارك پرديسان، جايي كه قرار بود توله 
خرس قهوه اي، اولي�ن روزهاي امن زندگي اش 
را تجربه كن�د، حالا ردپاي كوچك�ي از او باقي 
مانده، اما خودش ناپديد شده اس�ت. از جمعه 
تاكنون، هيچ كس نتوانس�ته پيدايش كند؛ نه 
در مس�يرهاي اصلي پارك، نه در گوش�ه هاي 
پوش�يده از درختان، نه حتي در منطقه اي كه 
آخرين بار ديده ش�ده بود. حالا هر س�اعت كه 
مي گذرد، اي�ن پرس�ش پررنگ تر مي ش�ود؛ 
چرا حيواني كه تح�ت مراقبت ب�وده، ناگهان 
در دل ي�ك مرك�ز بازپروري گم شده اس�ت؟!

رد پا هست، اما خودش نيست. طبق گزارش هاي 
منتشر شده، در سه تا چهار نقطه از پارك نشانه هايي 
از حضور اين توله خرس ديده شده، اما هنوز موفق 
به پيدا كردن او نش��ده اند. نگراني ه��ا بالا گرفته، 
كارشناس��ان حيات وحش از تأثير اي��ن حادثه بر 
امنيت حيوان��ات در مراكز بازپ��روري مي گويند  
و افكار عمومي مي خواهد بداند ك��ه آيا مديريت 
حيات وحش در اين مرك��ز، به اندازه كافي كارآمد 
بوده، يا اين گم شدن، پرده اي از مشكلات نظارتي در 
نگهداري گونه هاي حفاظت شده را كنار زده است؟

 دوربين هاي حرارتي نتوانست توله خرس 
را پيدا كند

در حالي كه جست وجوها براي يافتن توله خرس 
پرديسان ادامه دارد، نگراني ها در حال افزايش است. 
نشانه هايي از حضور اين حيوان در چند نقطه ديده 
شده، اما هنوز پيدا نشده است. غلامرضا ابدالي، مدير 
كل دفتر حفاظت و مديريت حيات وحش سازمان 
حفاظت محيط زيست در توضيح جست وجوهاي 
انجام شده براي توله خرس قهوه اي گمشده، تأكيد 
كرد كه از زنده بودن اين حيوان اطمينان دارند: »در 
سه تا چهار نقطه از پارك پرديسان ردي از اين توله 
خرس ديده ش��ده، اما به علت كوچك بودن هنوز 

موفق به زنده گيري آن نشده ايم.«
او همچنين با بيان اينكه اين توله خرس، سه ماهه 
و داراي سه كيلو وزن اس��ت، به شرايط محيطي 
پارك پرديسان اشاره كرد: » پارك پرديسان بزرگ 
است و پوشش گياهي متراكم دارد، به همين دليل 
اين حيوان به راحتي مي تواند در بيشه زارها مخفي 
شود. با اين حال، تمام تلاش خود را براي يافتن آن 

به كار گرفته ايم.«
در حالي كه برخي نگراني ها درباره تأمين تغذيه اين 
توله خرس مطرح شده بود، ابدالي تأييد كرد كه اين 
حيوان ديگر از شير تغذيه نمي كند و در حال حاضر 
از ميوه هاي داخل پارك تغذيه مي كند: »اين توله 
خرس ديگر شير نمي خورد، بلكه اكنون از ميوه هاي 
پارك ش��امل توت و زردآلو تغذيه مي كند و از اين 

بابت مشكلي ندارد.«
تيم هاي جست وجو از تجهيزات پيشرفته اي مانند 
دوربين هاي حرارتي ديد در شب براي يافتن اين 
حيوان اس��تفاده كرده اند، اما اين روش نيز نتايج 
موفقي نداشته است. ابدالي در اين رابطه توضيح 
داد: »حتي از دوربين هاي حرارتي ديد در ش��ب 
استفاده كرديم، اما به دليل وجود گونه هاي مختلف 
جانوري، از جمله گربه ها، اين روش موفقيت آميز 

نبود.«
او تأكيد كرد كه نيروهاي حفاظت پارك همچنان 
در حال جست وجو هستند و اقدامات متعددي از 
جمله كارگذاري تله هاي زنده گيري نيز انجام شده، 
اما هنوز نتيجه اي حاصل نشده اس��ت: »حفاظت 
پارك پرديسان تشديد شده و همه نيروها در حال 
جست وجو هستند. حتي تله هاي زنده گيري نيز 
كار گذاش��ته ايم، اما هنوز موفق به يافتن اين توله 

خرس نشده ايم.«

ابدالي درباره احتم��ال فرار توله خ��رس از محل 
زندگي خود گفت كه اين موضوع هنوز در دست 
بررسي است، اما حدسي وجود دارد كه اين حيوان 
هنگام انتقال گونه هاي قاچاق به پرديسان، از اين 
فرصت استفاده كرده و فرار كرده است. او توضيح 
داد: »چندي پيش يك محموله قاچاق گونه هاي 
حيات وحش در تهران كش��ف ش��د. برخي از اين 
گونه ها براي معاينه و تزريق واكسن به پرديسان 
آورده شدند. احتمال دارد توله خرس از اين فرصت 
استفاده و فرار كرده باشد، البته اين مسئله در حد 
حدس و گمان است و يگان حفاظت محيط زيست 

در حال بررسي موضوع است.«
او همچنين شايعات مربوط به گم شدن دومين توله 
خرس قهوه اي پرديسان را رد كرد و گفت: »اينها 

شايعه است. توله دوم گم نشده است.«

 چرا پرديسان، كارايي گذشته را ندارد؟
آنطور كه واضح اس��ت پرديس��ان ديگ��ر كارايي 
گذشته را ندارد، اما چرا؟ در اين رابطه محمدعلي 
يكتانيك، كارش��ناس حيات وحش در گفت وگو 
با »ج��وان« به انتق��ادات جدي درب��اره مديريت 
سازمان حفاظت محيط زيست مشخصاً در ارتباط 
با كلينيك بازپروري حيات وحش پرديسان اشاره 
كرد و اين مركز را نمادي از ناكارآمدي در مديريت 
حيات وحش كشور دانست: »سازمان محيط زيست 
كي مي خواهد بيدار ش��ود؟ چقدر بايد فاجعه به 
وجود بيايد تا اين مديريت ناكارآمد اصلاح شود؟«

او به ماجراي انتقال يوزهاي ايراني به توران و متعاقباً 
تعطيلي مركز بازپروري حيات وحش پرديس��ان 
اشاره كرد و اين اتفاق را ناشي از برنامه هايي دانست 
كه در پش��ت پ��رده مديريت حيات وح��ش اجرا 
شده اس��ت: »در اولين تعطيلي سراس��ري كشور 
)به دليل كرونا(، رس��انه ها خاموش بودند، خبرها 
منتشر نمي شدند و درست در همان زمان، يوزها 
از پرديسان برداشته ش��دند، با يك نيسان آبي به 
وس��ط بيابان رفتند و در فنس هاي غير استاندارد 
نگهداري ش��دند. هيچ جايگاه مناسبي برايشان 
ساخته نشده بود، حتي خوراك نداشتند، چراكه 
هدف از اين انتقال چيز ديگري بود و منافع خاصي 

را تأمين مي كرد.«
يكتانيك ضمن انتقاد از برنامه هاي قلاده گذاري و 
تكثير در اسارت يوزپلنگ  گفت كه اين اقدامات فاقد 
اولويت هاي حفاظتي واقعي هستند و پشت پرده، 
اهداف ديگري را دنب��ال مي كنند: »پس از انتقال 
يوزها، از باغ وحش داران و قوش بازان خواستند تا 
بيايند و حيوانات آنجا را ببرند! بعد از اين انتقال ها، 
عملًا تلاش شد تا اين مركز را به تعطيلي بكشانند. 
اگر دلسوزي و تلاش چند آدم شريف در سازمان 
مركزي محيط زيست نبود، چراغ كلينيك بازپروري 
حيات وحش پرديسان به طور كامل و براي هميشه 
خاموش مي ش��د.« اين كارش��ناس حيات وحش 
تأكيد كرد كه ديگر شرايط اين مركز به شدت تغيير 
كرده و ديگر مانند گذشته توانايي بازپروري تعداد 
زيادي از حيوانات نيازمند را ندارد: »در حال حاضر 
يك پيمانكار در اين مركز مهم فعاليت مي كند، آن 
هم احتمالاً با يك دهم نيروي انس��اني و يك دهم 
بودجه اي كه س��ابق داشته اس��ت. اي��ن در حالي 
است كه در كشوري مثل ايران، ما بايد دهها مركز 
بازپروري فعال داشته باشيم و نه فقط يك كلينيك 

نمادين در تهران!«
او از نبود نيروي كافي و زيرس��اخت هاي مناسب 
براي نگهداري گونه هاي جديد حيات وحش انتقاد 
كرد: »هر استاني بايد چند مركز بازپروري داشته 
باشد، اما ما فقط يك مركز داريم كه از سراسر ايران، 

حيوانات آس��يب ديده را به آنجا منتقل مي كنند. 
همين چهار توله خرس��ي كه اخيراً آورده شدند، 
متعلق به استان بلوچستان و استان فارس هستند، 
اما حالا مي گويند يكي ش��ان گم شده اس��ت. اين 
مسئله به وضوح و عريان، ناكافي بودن امكانات و 
كم كاري سازمان حفاظت محيط زيست را در ارتباط 

با بازپروري حيات وحش به نمايش مي گذارد.«
  لزوم بازسازي اساسي در ساختار سازمان 

محيط زيست
يكتانيك با اش��اره ب��ه ضعف هاي س��اختاري در 
نگهداري حيوانات مصدوم در پرديسان گفت كه 
محيط اين مركز نيازمند بازسازي مستمر، افزايش 
نيروي متخصص و تقويت نظارت است، اما در حال 
حاضر، امكان��ات آن پاس��خگوي نيازهاي واقعي 
جانوران نيازمند نيست: »نوع حفاظت در اين مركز 
چگونه است كه يك توله خرس فرار مي كند، گم 
مي شود يا حتي احتمال س��رقتش وجود دارد؟! 
بدون شك جايگاه هاي نگهداري نياز به بازسازي 
و رسيدگي دائمي دارند. نيروها بايد به اندازه كافي 
باش��ند، اما وقتي حيواني مانند تول��ه خرس كه 
وابسته به مادر است، تنها مي ماند، دچار اضطراب و 
استرس شديد مي شود و اين شرايط براي رشدش 

مناسب نيست.«
او تأكيد كرد كه تأمين بودجه كافي براي پرديسان 
و افزايش نيروهاي متخصص، امري ضروري است، 
زيرا در حال حاضر، قراردادهاي موجود با پيمانكاران 
پاس��خگوي تعداد بالاي گونه ه��اي جانوري در 
اين مركز نيس��تند: »در حالي كه تعداد حيوانات 
پرديسان روزبه روز بيشتر مي شود، بودجه آن اضافه 
نشده است. اين مركز اكنون گونه هاي ارزشمندي 
از خرس، لينكس )يك گربه سان وحشي كه به آن 
سياهگوش هم گفته مي شود( دارد، اما هيچ ساختار 
مناسب مديريتي براي نگهداري آنها تعريف نشده. 
به نظر مي رسد كه اين مركز فقط يك ساختمان 
است كه هنوز چراغش خاموش نش��ده، اما هيچ 

رسيدگي واقعي در آن وجود ندارد.«
يكتانيك در پايان بيان كرد كه ساختار مديريتي 
سازمان محيط زيس��ت به گونه اي است كه تغيير 
رؤس��ا، ديگر حتي تأثيري بر روند كلي آن ندارد: 
»براي اصلاح محيط زيست، فقط تغيير مدير كافي 
نيست، بلكه كل ساختار بايد از نو طراحي شود. اين 
سازمان با لايه هاي متعدد مديريتي، كارايي ندارد و 
در سال هاي اخير نشان داده كه حفظ حيات وحش 

در اولويت برنامه هايش نيست.«
او با لحني انتقادي، گفت كه تنها تعداد معدودي از 
افراد دلسوز، هنوز چراغ محيط زيست ايران را روشن 
نگه داشته اند، اما در مقابل، ساختار كنوني در حال 
نابودي طبيعت كشور است: »ما در كشوري با چنين 
غناي طبيعي زندگي مي كنيم، اما محيط زيست، 
به جاي حفاظت از گونه ها، به سمت تعطيلي مراكز 
حياتي مانند كلينيك ويژه حيات وحش پرديسان 
حركت كرده اس��ت. خيانت بزرگي كه ب��ا از بين 
بردن يك الگوي واحد، نتيجه اي جز رش��د فساد 
و سوء استفاده از بازپروري حيات وحش در برخي 
استان ها خصوصاً البرز براي تصاحب اراضي ملي و 
دولتي و فريب و تلكه و سوء استفاده از مشاركت هاي 

مردمي در پي نداشته است.«
 بحراني  فراتر از گم شدن يك توله خرس

توله خرس پرديسان هنوز پيدا نشده است، اما اين 
فقط يك هشدار درباره سرنوشت اين حيوان نيست، 
بلكه هش��داري درباره آينده محيط زيست ايران 
است، هشداري كه مي تواند فراتر از پرديسان، ديگر 
گونه هاي حيات وحش كشور را هم به خطر بيندازد. 
وقتي يك توله خرس در دل پارك پرديسان ناپديد 
شده، چه تضميني وجود دارد كه ديگر حيوانات در 

مراكز بازپروري، امنيت داشته باشند؟
چنين ماجرايي ضعف هايي را نش��ان مي دهد كه 
سال ها در س��ايه مانده است. بدون شك پرديسان 

نياز به تغيير دارد، پيش از آنكه دير شود. 
ديگر زمان آن رسيده كه مديران محيط زيست، نه 
فقط درباره سرنوشت اين توله خرس، بلكه درباره 
آينده حيوانات در مراكز بازپروري پاس��خ دهند؛ 
پيش از آنكه يك بحران ديگر، پرده از ضعف هاي 

مديريتي بردارد. 

توله خرس ها را جمع کنید!
نمايش ضعف مديريتي در حفاظت از حيات وحش با گم شدن توله خرس قهوه اي

كارشناس حيات وحش در گفت وگو با »جوان«: سازمان محيط زيست كي مي خواهد بيدار شود؟ 
چقدر بايد مشكل به وجود بيايد تا اين مديريت ناكارآمد اصلاح شود؟

مهسا گربندي 
  گزارش یک

وزير بهداشت اعلام كرد

اجراي برنامه پزشكي خانواده
 از تیر ماه

وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي از اجراي برنامه پزشكي 
خانواده در روستاها و شهرهاي كمتر از ۲۰هزار نفر در تير ماه خبر داد. 
محمدرضا ظفرقندي در حاش��يه آيين امض��اي تفاهمنامه همكاري 
وزارت بهداشت و فرهنگستان علوم پزشكي كشور با موضوع ساماندهي 
و گسترش مراكز جامع خدمات سلامت آموزشي در شبكه بهداشت با 
حضور در جمع خبرنگاران گفت: اجراي برنامه پزشكي خانواده و نظام 
ارجاع، يك موضوع مهم براي كشور اس��ت و اجراي اين طرح در سال 
جاري آغاز مي شود. جامعه روس��تايي و شهرهاي كمتر از ۲۰هزار نفر 
در وهله نخست مشمول اجراي طرح پزشكي خانواده مي شوند و اين 
برنامه به طور قطع به صورت تدريجي اجرا مي ش��ود. برنامه پزش��كي 
خانواده را با آزمايش هاي مكرر بررس��ي كرده ايم و اي��ن برنامه در ماه 
آينده يعني تير ماه در بخش هايي از كشور اجرا شده و به تدريج در تمام 

كشور اجرا مي شود. 
وي درباره تفاهمنامه س��اماندهي و گس��ترش مراك��ز جامع خدمات 
سلامت آموزشي در شبكه بهداشت گفت: سه معاونت وزارت بهداشت 
يعني معاونت هاي »آموزش«، »بهداش��ت« و »برنامه و توس��عه« در 
اين تفاهمنامه نقش دارند. هدف از اين تفاهمنامه، آموزش پزش��كي 
جامعه محور است كه مانند برنامه پزشكي خانواده بر زمين مانده است. 
بودجه اين طرح مي بايست تأمين شود؛ همچنين به دليل اينكه مراكز 
جامع سلامت تحت پوشش معاونت بهداشتي هستند، اين معاونت در 
اين تفاهمنامه مدنظر قرار گرفته است و معاونت آموزشي نيز سازوكار 

حضور دستياران و دانشجويان  را تعريف مي كند. 
وزير بهداشت ادامه داد: دانشجويان، دستياران و انترن ها به واسطه اين 
تفاهمنامه در خط اول مبارزه با بيماري ها يعني خانه هاي س��لامت و 
مراكز جامع سلامت حضور مي يابند و به صورت مستقيم با مردم ارتباط 
دارند و در مواجهه با بيماري ها  قرار مي گيرند. فرهنگستان نيز، به عنوان 

اتاق فكر در اين طرح حضور دارد. 

ثبت نام طرح مردمي 
»لقمه میلیوني غدير« آغاز شد

دبي�ر كميته پوي�ش مردم�ي لقم�ه ميليوني غدي�ر با اش�اره به 
ش�عار هر خانواده يك موكب گفت: امس�ال خانواده ها در پويش 
»لقم�ه ميليوني غدي�ر« محور اطعام و خدمت رس�اني هس�تند. 
محمد جواد واعظي، دبير كميته پويش مردم��ي لقمه ميليوني غدير 
گفت: پويش مردمي »لقمه ميليوني غدير« كه از سال ۱۴۰۲ با هدف 
احياي فرهنگ اطعام در عيد غدير و با محوري��ت نقش آفريني مردم 
راه اندازي شد، امس��ال با ايده اي نو با عنوان »هر خانواده يك موكب« 

وارد مرحله اجرايي شده است. 
وي ادامه داد: اين طرح كه نخستين بار توس��ط جمعي از دانشجويان 
ادوار دانش��گاه خواجه نصير پايه گذاري شد، تاكنون موفق شده در دو 
سال گذشته بيش از يك ميليون لقمه نان پنير جمع آوري و ميان مردم 
توزيع كند. در سال اول، بيش از ۵۰۰ هزار لقمه تهيه شد كه نيمي از 
آن توسط مردم در دانشگاه خواجه نصير آماده سازي شد. سال دوم نيز 
با مشاركت گسترده تر مردم، اين رقم مجدداً به ۵۰۰ هزار لقمه رسيد و 

بيش از ۱۱ هزار خانواده در اجراي آن نقش داشتند. 
واعظي گفت: امس��ال، طراحان اين پويش با تأكي��د بر حضور پررنگ 
خانواده ها و با الهام از توصيه هاي ديني درب��اره اهميت اطعام در عيد 
غدير، ميدان فردوسي تهران را به عنوان نقطه مركزي برگزاري جشن و 
اجراي موكب ها انتخاب كرده اند. در قالب اين طرح، خانواده ها مي توانند 
با هر سطحي از توان و امكانات، در برپايي موكب هاي خانوادگي شركت 

كنند. 
دبير كميته پويش مردم��ي لقمه ميليوني غدير اظهار كرد: در س��ال 
جاري، بر خلاف س��ال هاي گذش��ته كه تهيه و توزيع لقمه به ش��كل 
متمركز و عمدتاً توس��ط تيم هاي دانشجويي انجام مي شد، مسئوليت 
اصلي به خانواده ها سپرده شده است. هر خانواده مي تواند با ثبت نام در 
سايت )http://ghadir. ir( يا ارسال عدد ۱ به سامانه پيامكي ۳۰۰۰۶۰، 
موكب خانوادگي خود را راه اندازي كند و ب��ه ارائه خدمات متنوعي از 
قبيل اطعام، مشاوره، كلاس كودك، كاردستي، نمايش هاي خلاقانه، 

اوريگامي و نقاشي براي كودكان بپردازد. 
وي افزود: برخ��ي خانواده ها با س��ابقه فعاليت دانش��گاهي، ابزارهاي 
آموزشي و سرگرمي نيز طراحي كرده اند؛ مانند ربات نقاش يا غرفه هاي 

علمي ساده كه در فضاي جشن عرضه خواهند شد. 
واعظي بيان كرد: محور اصلي اين رويداد مردمي، ميدان فردوسي تهران 
در قالب يك جش��ن ۱۰ كيلومتري خواهد ب��ود. برخلاف موكب هاي 
رسمي، امسال تمركز اصلي بر موكب هاي خانوادگي است و هر خانواده 
بسته به ظرفيت خود، مدت حضور و ميزان مشاركت، غرفه اي مستقل 
خواهد داشت. براي مثال، خانواده هايي كه تعداد محدودي لقمه تهيه 
كرده اند، مي توانند براي بازه هاي زماني كوتاه تر در ميدان حضور يابند 

و غرفه خود را تزئين كنند. 
وي به خبرگزاري مهر گفت: مديريت فني و پشتيباني اين موكب ها نيز 
بر عهده برخي از موكب داران باسابقه سال هاي گذشته خواهد بود كه 
مس��ئوليت هدايت و حمايت از خانواده ها را در اجراي بهتر اين پويش 

بر عهده دارند. 
دبير كميته پويش مردمي لقمه ميليوني غدير گفت: به دليل محدوديت 
فضا و امكانات، برگزاركنندگان از خانواده ها خواسته اند هرچه سريع تر 
نسبت به ثبت نام اقدام كنند. غرفه ها به صورت متناسب با نوع خدمت و 

ميزان مشاركت تخصيص داده خواهند شد. 
واعظي در پايان اظهار كرد: اين طرح مردمي به دنبال ايجاد فضايي شاد، 
معنوي و مشاركتي براي گراميداشت عيد غدير با محوريت مردم است 
و تلاش مي كند سنت اطعام را به ش��كلي نوين، خلاقانه و با مشاركت 

حداكثري خانواده ها زنده نگه دارد. 

دود دخانیات شبكه خانگي
در چشم سلامت 

بخش مهم�ي از يادگيري ما از طريق مش�اهده رفتاره�اي ديگران 
رخ مي دهد و در دنياي امروز بخش عمده مش�اهدات ما در فضاهاي 
رسانه اي شكل مي گيرد. به خصوص اينكه رسانه از جمله رسانه هاي 
تصوير مؤلفه هايي مانند نور، صدا و حركت و موس�يقي را به خدمت 
مي گيرند تا اثرپذيری بيش�تري  روي مخاطب خود داشته باش�ند و 
بيشتر بتوانند او را با خود همراه س�ازند، بنابراين بديهي است كه با 
نمايش برخي رفتارها در رسانه انتظار داشته باشيم كه اين رفتارها 
حتي اگ�ر در نگاه كلي اجتماعي منفي و ناپس�ند انگاش�ته ش�ود، 
رفته رفته با تكرار در رس�انه در س�طح جامعه عادي انگاشته شده 
و نوعي يادگيري اجتماعي اتفاق بيفتد. اين همان چيزي اس�ت كه 
درباره موضوعاتي همچون اس�تعمال دخانيات ش�اهد آن هستيم 
و ش�بكه نمايش خانگي ب�ه عنوان بخ�ش پر مخاطب رس�انه هاي 
تصويري كشورمان آنچنان سيگار كش�يدن را براي اقشار مختلف 
جامعه و ب�ه خصوص زن�ان و دختران عادي س�ازي كرده اس�ت كه 
بي ترديد مي ت�وان ادعا ك�رد بخش مهم�ي از رش�د 13۲ درصدي 
مصرف س�يگار ميان دختران جوان به تكرار نمايش مصرف سيگار 
از سوي شخصيت هاي اصلي سريال هاي نمايش خانگي باز مي گردد 
و اين مسئله موجب ش�ده  تمام تلاش هاي سيستم بهداشتي كشور 
براي آگاهي بخش�ي درباره مضرات مصرف دخاني�ات از بين برود. 

اين يادگيري از رسانه و عادي سازي مصرف س��يگار در جامعه به تقليد 
از قهرمانان و ضد قهرمانان سريال هاي شبكه خانگي با نظريه يادگيري 
اجتماعي قابل توضيح است. بر اساس نظريه يادگيري اجتماعي بندورا، 
ما در تعامل با ديگران در يك بستر اجتماعي ياد مي گيريم. ما با مشاهده 
و جذب و تقليد رفتار ديگران هنگامي ك��ه تجربه اي مثبت رخ مي دهد، 
مي آموزيم كه همان كارها را تكرار كنيم. همچنين ممكن است كه هنگام 
مش��اهده عواقب يك كنش، آن را درس عبرت كنيم و در آينده از انجام 

كاري با عاقبت مشابه پرهيز كنيم. 
بر اس��اس نظريه يادگيري اجتماعي، ما رفتارهاي جدي��د را با تركيب 
تقويت و تقليد مي آموزيم. تقويت يعني پاس��خي كه پس از كنش خود 
دريافت مي كنيم. اين پاسخ ممكن است مثبت )تقويت كننده( يا منفي 
)سركوب كننده( باشد. تقليد نيز به معناي بازتوليد آن چيزي است كه از 

طريق مشاهده درك كرده ايم. 
در واقع ما رفتارهاي ديگران را مشاهده مي كنيم. پس از مشاهده، رفتارها 
را جذب )دروني سازي( و تقليد مي كنيم. البته در صورتي كه مرجع تقليد 
به ما شبيه تر يا از نظر عاطفي نزديك تر باشد، احتمال تقليد ما بيشتر است. 
به همين خاطر همه افراد با نمايش سيگار كشيدن چهره ها و شخصيت هاي 
منفي يا مثبت سريال هاي شبكه خانگي دست به سيگار كشيدن نمي زنند 
و اين رفتار از كساني سر مي زند كه در ذهنشان گرايش بيشتري به سمت 
چنين رفتاري دارند.  بر اساس اين نظريه، رفتارهاي خشن از طريق تقويت 
و تقليد آموخته و بازتوليد مي ش��وند. بندورا در تحقيقاتش نشان داد كه 
تمايل به خش��ونت، به خصوص در كودكان، با مشاهده رفتارهاي خشن 

ديگران كه همراه با پاداش و موفقيت باشد، به  شدت تقويت مي شود. 
سيگار كشيدن قهرمانان و ضد قهرمانان در شبكه نمايش خانگي هم به 
نوعي با پاداش توجه بيش��تر مخاطب و نقش محوري فرد مذكور در اين 
سريال ها همراه است. به همين خاطر هم مي تواند نقش مهمي در افزايش 
گرايش به دخانيات شود. بر اين اساس بهزاد ولي زاده، رئيس دبيرخانه ستاد 
كشوري كنترل دخانيات با اشاره به نقش مهم رسانه در فرهنگ سازي، 
نسبت به افزايش نمايش استعمال دخانيات در سريال هاي شبكه نمايش 
خانگي نقد جدي دارد. به گفته وي وزارت بهداش��ت و دبيرخانه س��تاد 
كش��وري كنترل دخانيات در اين باره اقداماتي هم انجام داده و به انتقاد 
اكتفا نكرده است. بدين منظور اين موضوع به  طور جدي در شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي، دادستاني كل كشور و همچنين سازمان تنظيم مقررات 

صوت و تصوير فراگير )ساترا( پيگيري شده است. 
وي با بيان اينكه اخيراً جلسه اي با معاون جديد ساترا برگزار شده است، 
مي گويد: »معاون جديد ساترا نس��بت به اين موضوع حساسيت بالايي 
دارد و خواهان همكاري مشترك با وزارت بهداشت براي كاهش نمايش 

محصولات دخاني در توليدات نمايشي شده است.«
ولي زاده همچنين پيشنهاد مي دهد كه براي مقابله با تبليغ غيرمستقيم 
محصولات دخاني در سريال ها، اعمال بالاترين سطح جريمه براي هر ثانيه 

نمايش اين محصولات است. 
رئيس دبيرخانه ستاد كشوري كنترل و مبارزه با دخانيات تأكيد كرد: »در 
همين راستا، متن قانون مورد بازنگري قرار گرفته و نسخه جديد آن آماده 
ارائه در جلسه يازدهم ستاد كش��وري كنترل دخانيات است. همچنين 
برنامه راهبردي كنترل دخانيات براي س��ال ۱۴۰۹ تدوين و بسته هاي 
سياستي حوزه فرهنگ و آموزش عمومي نيز با همكاري ارگان هاي مرتبط 

تهيه شده و به زودي ابلاغ خواهد شد.«
البته كه حذف صحنه هاي سيگار كشيدن در شبكه نمايش خانگي يكي 
از اقداماتي اس��ت كه مي تواند در زمينه كاهش مص��رف دخانيات مؤثر 
باشد، اما تأثير اين اقدام به طور يقين كم نيست و يكي از مهم ترين تدابير 
است. فرهنگ سازي، اطلاع رس��اني و توجه به ويژگي هاي نسل جوان و 
نوجوان و بيشتر ديدن آنها به خصوص دختران نوجوان و جوان از جمله 
ديگر اقداماتي اس��ت كه مي تواند مصرف دخانيات را در كش��ور كاهش 
دهد، چراكه يكي از اهداف اين گروه س��ني براي سيگار كشيدن مسئله 
ديده شدن و مورد توجه قرار گرفتن است. بار اقتصادي و خسارات مصرف 
دخانيات در كشور حدود ۵۰ هزار ميليارد تومان تخمين زده مي شود و از 
همه مهم تر از دست رفتن بزرگ ترين سرمايه افراد يعني سلامت مهم ترين 
رهاورد مصرف دخانيات براي جامعه است. پس از رسانه ها انتظار مي رود 

درباره اين مسئله اطلاع رساني نكنند نه اينكه خودشان مروج باشند! 

تحويل ۳ هزار مدرسه نيمه كاره  در نيمه نخست سال
رئي�س س�ازمان نوس�ازي، توس�عه و تجهيز مدارس كش�ور 
با بي�ان اينكه بع�د از صحب�ت رئيس جمه�ور تعه�د خيران 
مدرسه س�از از ۷/ ۷ همت ب�ه 1۸ همت افزاي�ش يافت، گفت: 
اميدواريم ك�ه در نيمه نخس�ت س�ال، بتواني�م تقريباً بيش 
از 3 ه�زار پ�روژه از پروژه ه�اي نيمه تم�ام را تحوي�ل دهيم. 
حميدرضا خان محمدي، رئيس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز 
مدارس كش��ور گفت: چند مس��ئله از جمله س��اماندهي مدارس 
كانكسي، سنگي هاي نا ايمن، كاهش تراكم جمعيت دانش آموزي، 
تخريب و بازسازي مدارس مناطق حاشيه شهرها با اولويت مدارس 
پرخطر مانند آنهايي كه در مناطق دچار فرو نشس��ت قرار دارند و 
ارتقاي سرانه آموزشي در مناطقي كه س��رانه آنها پايين است در 

دستور كار سال جاري قرار دارد. 
وي گف��ت: بحث تجهي��ز م��دارس در اولويت قرار گرفته اس��ت؛ 
همچنين مكان حدود ۷هزارو۲۰۰ پروژه مش��خص شده اس��ت. 

رويكردمان مردمي است؛ يعني براي هر پروژه، گروه هاي مردمي 
شكل گرفته و خودشان پيگير موضوع هستند كه مي توان به خيران، 
حاميان، گروه هاي جهادي و اجتماعي اشاره كرد كه در كنار كار تا 

رسيدن به نقطه مطلوب حضور دارند. 
رئيس سازمان نوس��ازي، توس��عه و تجهيز مدارس كشور، با بيان 
اينكه شاهد افزايش حضور خيران مدرسه ساز هستيم، ادامه داد: 
بعد از صحبت رئيس جمهور تعهد خيران از ۷/ ۷ همت به ۱۸ همت 
افزايش يافت و ثبت شد؛ اين خود نشان از عزم خيرين براي پاسخ 

به خواسته رئيس جمهور است. 
خان محمدي با بيان اينكه ستاد اجرايي، بنياد علوي، بنياد بركت 
و بسيج براي ساماندهي مدارس س��نگي پاي كار آمده اند، گفت: 
اميدواريم كه در شش ماه اول س��ال بتوانيم تقريباً بيش از ۳ هزار 

پروژه از پروژه هاي نيمه تمام را تحويل دهيم. 
رئيس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور، با بيان اينكه 
تمام پروژه ها در قالب نهضت مدرسه سازي انجام مي شود، ادامه داد: 
براي پروژه هاي نيمه تمام و پروژه هايي كه سال ها خوابيده و مدت ها 

از مدار خارج بودند، اعتبارات خوبي در نظر گرفته شد. 

زهرا چيذري 

   گزیده


